
Jaar na invoering werd nog geen enkel geval van euthanasie voor
minderjarigen geregistreerd
 
Omstreden wet nog niet gebruikt
 

► Een jaar geleden: senator Jean-
Jacques De Gucht, een van de
dragende krachten achter de wet, kijkt
toe tijdens de stemming in de Kamer.
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Een jaar nadat de euthanasiewet
voor minderjarigen in werking trad,
is er nog geen enkel geval
geregistreerd. Experts als Wim
Distelmans hadden dit verwacht,
maar wijzen er wel op dat er nog
steeds een schemerzone bestaat
waarin artsen voor palliatieve
sedatie kiezen.

KOEN VIDAL

Exact een jaar geleden keurde de
Kamer een wetsvoorstel goed dat
euthanasie mogelijk maakt voor
wilsbekwame minderjarigen. De
nieuwe wet legt een aantal
voorwaarden op. Zo moet het gaan
om kinderen of jongeren die zich "in

een medisch uitzichtloze situatie
bevinden van aanhoudend en
ondraaglijk fysiek lijden". De pijn
kan niet gelenigd worden en moet
het gevolg zijn "van een ernstige en
ongeneeslijke aandoening die
veroorzaakt werd door een ongeval
of ziekte".

De nieuwe regeling kon op de
steun van de publieke opinie
rekenen. Volgens een aantal
peilingen bleek drie vierde van de
Belgen voorstander te zijn. Wel
kwam er enige tegenstand, met
name van een groep van 39
kinderartsen. Die vroegen de
partijvoorzitters in een open brief
om de wet uit te stellen, omdat er
volgens hen in de praktijk geen
vraag naar bestond en omdat er al
genoeg medische middelen
voorhanden waren om ondraaglijk
lijden te vermijden.

Maar het was vooral in het
buitenland dat er veel
verontwaardiging was over het
Belgische initiatief. Niet enkel
oerconservatieve zenders als het
Amerikaanse Fox News hadden het
over "een cultuur van de dood",
zelfs meer serieuze media als
Newsweek omschreven Belgen als
'Child killers'.

Maar een jaar na de internationale
heisa blijkt dat in ons land bijzonder
omzichtig wordt omgegaan met de
mogelijkheid om euthanasie op
minderjarigen toe te passen. Meer
nog: de Federale Controle- en
Evaluatiecommissie Euthanasie
heeft tot op heden geen enkele
verklaring ontvangen over een
minderjarige.

Transparantie

Wim Distelmans, professor
palliatieve geneeskunde aan de
Vrije Universiteit Brussel, is niet
verrast: "We wisten dat de wet zeer
zelden zou worden toegepast. In
Nederland werd in tien jaar tijd

slechts vijf maal euthanasie
toegepast op een minderjarige.
Maar dat doet niets af aan de
waarde van die wet: zelfs al gaat
het maar over enkele gevallen, het
gaat steeds om zeer schrijnende
situaties en het is goed dat we de
jonge patiënt, de familie en de
artsen een duidelijk wettelijk kader
kunnen geven. Het is van cruciaal
belang dat die mensen zich niet
langer in een grijze zone moeten
begeven."

Een andere reden waarom de wet
zo weinig ingeroepen wordt, is dat
een aantal artsen liever
gebruikmaakt van palliatieve
sedatie waarbij een patiënt zo veel
pijnstillers toegediend krijgt dat
hij/zij in coma gaat en overlijdt.
"Levensbeëindiging door middel
van palliatieve sedatie komt nog
altijd zeven keer meer voor dan
euthanasie", zegt Distelmans.
"Vaak gaat het om gevallen waarbij
de instemming van de patiënt niet
werd gevraagd en waarbij de
familie niet werd verwittigd
waardoor afscheidnemen niet meer
mogelijk was. Schrijnend. Daarom
pleit ik ervoor dat ook palliatieve
sedatie voortaan bij de
Evaluatiecommissie wordt
aangegeven. In het universitair
ziekenhuis van Brussel hebben we
trouwens beslist om voor palliatieve
sedatie aan autoregistratie te doen.
Op die manier creëren we volledige
transparantie."

Distelmans ergert zich aan het feit
dat er rond palliatieve sedatie nog
steeds een grijze zone bestaat.
"Onder andere de bisschoppen
pleitten onlangs nog voor sedatie.
Terwijl dat in de medische wereld
echt een containerbegrip is
geworden: het gebeurt dat artsen
eerst de pijn willen verlichten maar
dan zonder instemming van patiënt
en familie van intentie veranderen
en aan levensbeëindiging doen.
Dat is echt niet meer van deze tijd."

© De Morgen vrijdag 06 maart 2015 Pagina 9 (1)



Vlaams Parlementslid en
gemeenschapssenator Jean-
Jacques De Gucht (Open Vld), een
van de grote voorstanders van de
nieuwe regeling, is evenmin
verbaasd over het feit dat de
euthanasiewet voor minderjarigen
nog niet werd toegepast. "Die wet
is niet gestemd opdat ze veel
gebruikt zou worden, maar wel om
tegemoet te komen aan een klein
aantal zeer schrijnende gevallen.
Ongeneeslijk zieke minderjarigen
hebben nu de mogelijkheid om voor
euthanasie te kiezen, maar dat sluit
niet uit dat daarnaast ook de optie
van palliatieve zorgen blijft
bestaan."

Ook De Gucht vindt dat palliatieve
sedatie best wordt aangegeven bij
een controlecommissie. Net als
Distelmans waarschuwt hij voor de
grijze zone waarbij, onder het mom
van palliatieve zorgen, eigenlijk aan
levensbeëindiging wordt gedaan
zonder dat de patiënt en diens
omgeving daarbij betrokken
worden.
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